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V
e} sama ~iwenica da vojnih analiti~ara u na{oj sredini ima malo, koren
je pitawa {ta je to potrebno da se dogodi da neko izabere takav poziv.
Odgovor na ovo pitawe, ali i na mnoga druga o prirodi i spoznaji takvog
posla, o stvarnoj slici i prividu sveta u kome `ivimo, udarnim vestima i
onim ubojitim, ispod povr{ine svakog medijskog prostora, o~ekivanim, ali
i neo~ekivanim sudovima, ponudio nam je Aleksandar Radi}, „~itaju}i” za

nas svet ispod pojavnih oblika.
– Kada je general Kaster trebalo da izgubi godinu, jer je bio najlo{iji na

Vest Pointu, rekao je: Vojska je odabrala mene. Ja sam dete vojnog lica. Upravo
sudbina generacije kojoj pripadam pokazala je zbog ~ega je u mnogim razvijenim
zemqama sveta, sa stabilno popuwenom vojskom, ve}ina  stare{ina od karijere
iz porodica vojnih lica. Oni ~ine i ve}inu qudi koji se kre}u oko bezbednosnog
sektora. U vojnoj porodici se sti~e poseban na~in razmi{qawa, koji od po~etka
do kraja na neki na~in vezuje za ideju vojske, oru`ane sile. Ne samo ja, nego i ve-
}ina mojih prijateqa sa kojima sara|ujem, koji se bave vojnim temama ili ih za-
nima vojna istorija, jesu deca oficira. Ta zajedni~ka odlika se ne prepoznaje u
javnom kretawu, ali kada sednemo neformalno da razgovaramo, i kada se posta-
vi pitawe ko su nam o~evi, mo`ete ispisati ~itave liste po pukovima i brigada-
ma, ili gradovima – garnizonima u kojima smo `iveli.

Ro|en sam u Biha}u. Tamo je MiG 21 za nas bio jedina spoznaja `ivota.
Ako u ku}i imate vojnu enciklopediju, ako literaturu koja se donosi ~ine Kri-
la armije, Narodna armija, Mornari~ki glasnik, pa ~ak i kada ne razumete
mnoge termine, po~iwete da merite vreme po dolasku te literature. Posle

Demarkaciona linija koja
odre|uje prostor nacionalnog
utemeqewa u integrativnim
procesima  potpuno je jasna.
Ona je svedena na qude koji
ose}aju da su pripadnici
istog. Ta~ka ide do nivoa
prepoznavawa u prvom licu
mno`ine. Mi jeste definicija
kojom postavqamo razliku. 
To Mi je va`no. Onda dolaze
Oni sa kojima uspostavqamo
kontakt, uvek imaju}i u vidu 
{ta je to {to Mi `elimo i
mo`emo da u~inimo.
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donosi odluke, ili ~iwenica da ste na televiziji, u emisiji koju
gleda stotine hiqada qudi izgovorili to isto. To je te{ko izba-
lansirati.

Koji su u ovom trenutku najva`niji politi~ki procesi u sve-
tu odre|uju}i i za sudbinu i ulogu vojnog ~inioca?
– U {irem krugu to je nesporno bitka za resurse. To je ina~e na-

~in na koji }e biti preoblikovan budu}i svet. Za nas je 1991. godina
kraj jedne ere, ali se bojim da smo propustili priliku da primetimo
da svet sve to posmatra druga~ije. Da su se dogodile i politi~ka i
tehnolo{ka revolucija, koje na neki na~in, i posle toliko godina,
jo{ ignori{emo. Na~in na koji svet posmatra taj problem usmeren je
na konstrukciju globalne mo}i. Samo Rusija je u fazi rekonstrukcije.

U ovom trenutku oblikuju se novi odnosi koji }e do kraja na{eg
veka odrediti prostor na kome `ivimo. Taj proces se naj~e{}e odvi-
ja na ta~kama koje nisu glavne vesti u medijima. Upravo tamo gde je
sada prizma stvarnog obave{tajnog interesa odvijaju se i glavni
procesi. Govorim o sredwoj Aziji. To je ta~ka gde postoje rezerve
energenata i ta~ka gde se sukobqavaju interesi sila: ameri~ke do-
minacije sa ruskim nastojawem da rekonstrui{e svoju mo} unutar
granica imperijalne Rusije i nastojawe Kine, koja mora da napredu-

je ka resursima, jer je to pitawe opstanka
nacije. Naravno, da bi se situacija dodatno
iskomplikovala, na jugu tog regiona su In-
dija i Pakistan, sa ogromnom populacijom i
sa nuklearnim potencijalom. Govorimo o
prostoru koji po~iwe na Kavkazu, zavr{ava
na kinesko-mongolskoj granici, u kome se
oslikava sve ono {to }e oblikovati svet bu-
du}nosti. Na{ balkanski izraz je malo dru-
ga~iji. U{li smo u sebi~nu fazu u kojoj ne
spoznajemo na{u realnu ta~ku. Mi jo{ ima-
mo qude koji misle da mo`emo da se poigra-
vamo sa vrednostima bipolarnog sveta, da
postoji nekakva {ansa tre}eg puta. Ne uvi-
|amo koliko smo, zapravo, u svemu tome
marginalizovani.

Glavni tok zbivawa oti{ao je ka isto-
ku. Balkan je bio ve{ta~ki stvoren kao kri-
za devedesetih. Zna~aj te krize, koja je bi-
la na{a istinska, na globalnom nivou je
bio preuveli~an zbog  trenutnih potreba
odre|enog dela ameri~ke administracije.
Tu su se prelamali neki drugi interesi, a
mi smo pomislili da smo zaista va`ni. Sa-
da imamo veliki problem kako da se sna|e-
mo u sistemu vrednosti, ~ekamo na stav ve-
likih sila o nama, a zapravo su zbivawa
negde drugde. ^iwenica je da su svi ruski
vojnici oti{li sa na{ih terena,  kao {to

je ~iwenica da ameri~ki vojnici nameravaju isto to u~ine. Sve to
nesporno pokazuje {ta se de{ava. Mi }emo na du`i rok, kao po-
tencijalni bezbednosni problem, biti u nadle`nosti neke nove
Evrope, novih ~lanica Natoa.  Me|unarodne snage }e biti prisut-
ne na Kosovu i Metohiji, kako god da se defini{e status, i to ze-
maqa koji }e tom misijom pokazati da su spremne da slede velike.
Ali tu vi{e velikih igra~a ne}e biti. 

Se}amo se perioda kada smo bili, ili naizgled bili, u fo-
kusu velikih sila. Tada su Va{e kolege, vojni analiti~ari,
govorili da }e sve biti boqe kada se taj reflektor izme-
sti ka nekom drugom podru~ju. Zar mi sada ne bi trebalo da
budemo u boqoj poziciji?
– Mi smo u svakom slu~aju u lo{ijoj poziciji, jer nismo uspeli

da stanemo na svoje noge. To je na{ najve}i problem. Mi ne uspeva-
mo da shvatimo kako funkcioni{e svet. Moramo da preuzmemo od-
govornost na sebe, ne mo`emo da ~ekamo {ta }e se desiti negde na-
poqu, ili da nam drugi odrede kako to vaqa ~initi. Na{i problemi
su prvenstveno na{i, a onda tek u drugom krugu tra`imo na~in kako
}emo spoqa da prona|emo saveznike da bismo ih re{avali.

izvesnog vremena potpuno ste s tim sjediweni. Rezultat je prila-
go|avawe tom sistemu vrednosti, te vi{e ne razmi{qate da po-
stoji i neki drugi.

Ono o ~emu treba dobro razmisliti kada treba izna}i re-
{ewe kako ubudu}e stvarati kvalitetan oficirski kor u Srba je-
ste fokusirawe ba{ na tu esnafsku komponentu. Ako se pogleda
krvna slika bilo koje zapadne vojske, kod qudi koji pre|u tridese-
tu godinu, dakle kad do|u do trenutka kada se izdvajaju oficiri od
karijere, najve}e {anse za uspeh imaju upravo deca vojnih lica. To
treba uva`iti kao ~iwenicu. Ako je potrebno prona}i obrazac –
gde tra`iti qude koji }e biti temeq budu}e srpske vojske, onda su
to deca vojnih lica.

Svet je danas potpuno optere}en informacijama. One nas
okru`uju, a mi ih mawe ili vi{e ve{to ~itamo po povr{ini,
ili usvajamo kao takve. Ispod te povr{ine svakog medijskog
prostora postoji ~itav svet kauzalnosti. [ta je u poslu voj-
nog analiti~ara najva`nije sagledati? Kakav je to pogled is-
pod povr{ine?
– Problem postoji ve} prilikom definisawa profesije ana-

liti~ara. Mi smo taj termin preuzeli sa Zapada. Dugo je skoro sva-
ko ko govori o nekoj temi potpisivan kao
analiti~ar. To je izazvalo kontraefekat.
Postavilo se pitawe: A ko su zapravo ti
qudi? Sa druge strane termin je dovoqno
fleksibilan da bi opisao skup qudi koji
se na prostoru izme|u zvani~nih instituci-
ja, nevladinih organizacija i medija, bave
nekom u`om temom. Uz sve mane izraza, on
ipak re{ava problem predstavqawa. Po-
sao vojnog analiti~ara, kako ga ja shvatam,
pre svega jeste konzumirawe ogromne koli-
~ine informacija. Kada je re~ o na~inu na
koji treba da funkcioni{e  neko ko je u toj
oblasti, opis je najbli`i neprestanom stu-
dirawu. Stalno se hranite informacija,
izdvajaju}i ono {to je najva`nije i {to ima
neku potencijalnu vrednost. 

Snaga analize je na utemeqenosti
informacijama. To je ujedno, na`alost, i
najslabija ta~ka na na{em prostoru, jer
ovde mnogi prave analize bez informa-
cija. Ako imate informacije, dolazite do
uzro~no-posledi~nih veza na osnovu ko-
jih  izvedete  zakqu~ak. Koliko god on
bio, mo`da, i protivan li~nim emocija-
ma. Upravo je u protekli mesec-dva na-
stao problem u komunikaciji izme|u dela
politi~kog establi{menta Srbije i Na-
toa. To je dobar primer za stawe u kome
morate da izvedete zakqu~ke i da ih javno saop{tite, a da pri
tom znate da }ete kod mnogih izazvati negativne emocije. To je i
direktno suo~ewe sa problemom definisawa analize. Ta distan-
ca koju morate da stvorite u emocijama u odnosu na na~in kojim
stvari sagledavate uzimaju}i u obzir niz wihovih kauzalnosti i
izvodite zakqu~ak. To je i su{tinska razlika izme|u korektno
ura|ene analize i dnevnopoliti~kog nastupa. 

Ta vrsta analize, kome je ona najpotrebnija? Kome se ana-
liti~ar, u kojoj god oblasti se kretao – obra}a?
– Pri~a je previ{e {iroka, mada je opisuju dve ekstremne

situacije. Sa jedne strane tekstovi koje pi{em  nameweni su
uskom krugu referentnih korisnika u dr`avnim institucijama {i-
rom sveta, sa druge strane, kada se pojavim u medijima, onda tu
informaciju, pri punoj savesti, upu}ujem naj{irem krugu kori-
snika, javnom mwewu Srbije, preuzimaju}i odgovornost da im se
mnoge stvari ne dopadnu. Ista informacija mo`e da se plasira
ekspertu, i samo ne{to druga~ije sro~ena naj{irem krugu qudi.
Tu nastaje i ta~ka koja defini{e problem odgovornosti u ovom
poslu. Da li je va`niji eventualni uticaj koji imate na nekog ko

Ranije smo se gubili u magli ve-
likih brojeva, zvu~nih naziva jedi-
nica, monstruozno {irokoj organi-
zacijsko-formacijskoj {emi. Sada
se ta~no zna kojim se resursima ras-
pola`e. Osetqiva ta~ka ~itave te
pri~e jeste  da sledi ~itav niz pote-
za i mnogo posla kako bi se uticalo
na promenu svesti qudi, kako bi se
prona{la nova intelektualna sna-
ga. Vi{e nije dovoqno upotrebiti
frazu: Mi `elimo kvalitetniju i
efikasniju vojsku. Sada je moramo
stvoriti.

Ako se pogleda krvna slika bi-
lo koje zapadne vojske, me|u qudima
koji pre|u tridesetu godinu, dakle,
do|u do trenutka kada se izdvajaju
oficiri od karijere, najve}e {anse
za uspeh imaju upravo deca vojnih li-
ca. To treba uva`iti kao ~iwenicu.



Nato i protiv wega, oni koji su za – stvari do`ivqavaju previ{e
linearno, ispuwavaju}i neke zadatosti. Mnogo je lak{e u vojsci na-
praviti organizacijske promene, usvojiti nove standarde, nego pro-
meniti na~in razmi{qawa. Pitawa su vrlo jasna: Kako da shvati-
mo fleksibilnost mogu}nosti koje nam se nude i kako da preuzmemo
odgovornost da ih maksimalno koristimo? Nedostaje nam intelektu-
alni potencijal za prave odgovore. Nedostaju nam preduslovi za to,
i to u bilo kom delu srpskog dru{tva koji se bavi odbranom. 

Ministarstvo odbrane i General{tab, koji u tome funkcio-
ni{u ipak linearno i, sa druge strane, postojawe otvorenih pro-
tivnika koji ne navode nijedan argument, osim: ne volimo Nato.
Oni ne nude alternativu, ne nude viziju druga~ijeg sveta, ne navode
drugu opciju. Neutralnost im je samo re~, a ne shvataju da takva ka-
tegorija nije mogu}a u svetu u kome `ivimo. Upravo zemqe na koje
se oni pozivaju u Evropi, a koje nisu ~lanice Natoa, jesu zemqe ko-
je imaju kvalitetniju i konkretniju saradwu sa Severnoatlantskim
savezom nego neke ~lanice samog saveza. Sve se to na kraju svede
na prili~no emotivno odre|ewe pred srpskom javno{}u, sa kojom
se onda na ru`an na~in manipuli{e. Ona se stalno podse}a na
1999, na situaciju koja jeste slo`ena, i jeste bolna, preko koje se
tek tako ne prelazi... Ali se uvek zaboravi da su skoro sve inte-
gracije bazirane na pomirewu zemaqa koje su ratovale tokom isto-
rije, sa mnogo ve}im posledicama i gubicima. Taj nedostatak spo-
sobnosti da se razume kako treba da funkcioni{e jedna politika
i kakav ambijent treba da stvori, zaista je pora`avaju}i.

Zavr{ena je prva faza reorganizacije Vojske. Kakvi su Va-
{i utisci o tom delu pre|enog puta, {ta o~ekujete od sle-
de}e faze, i gde, uostalom, vodi taj put?
– Dobra strana je to {to se kona~no podvukla crta ispod

nasle|a hladnog rata. Dugo vremena smo `iveli u inerciji mode-
la pona{awa nasle|enog iz sveta koji je prevazi|en. Masovna
vojska, bazirana na razvoju jedinica na mobilizacijski poziv,
bila je na{a najslabija ta~ka. Od javnog mwewa, od kvaliteta
celokupnog funkcionisawa dr`ave, zavisio je i kvalitet vojske.
To se u srpskom slu~aju pokazalo kao veliki hendikep. Posebno
sada, mi ne mo`emo da budemo sigurni da li dr`ava mo`e eko-

nomski da podr`i ~ak i najmawu vojnu ambiciju. Recimo, u~e-
{}e sa ni`im takti~kim sastavom u me|unarodnoj misiji stva-
ra politi~ke, ekonomske i organizacijske probleme. Da ne
govorimo o ozbiqnijem scenariju. 

Zato je bilo neophodno stvoriti vojsku koja je moderna
po na~inu organizovawa, stvarno profesionalnu instituci-

ju, koja mo`e da pru`i {to precizniju sliku svojih mogu}-
nosti u slu~aju potrebe. To ranije nije bilo mogu}e. Gu-
bili smo se u magli velikih brojeva, zvu~nih naziva je-
dinica, monstruozno {irokoj organizacijsko-forma-
cijskoj {emi. Sada se ta~no zna kojim se resursima
raspola`e.

Osetqiva ta~ka ~itave te pri~e jeste  da sledi
niz poteza i mnogo posla kako bi se uticalo na pro-
menu svesti qudi, kako bi se prona{la nova inte-
lektualna snaga. Vi{e nije dovoqno upotrebiti

frazu: Mi `elimo kvalitetniju i efikasniju vojsku.

Govorimo o?
– Na{em najve}em problemu: odre|ivawu mesta Srbije u no-

vopostavqenom globalnom sistemu vrednosti. Gde smo i za{to smo.
Dobar je primer Baza „Orao” u Tuzli. Donedavno nevi|en primer
razvijene i moderne vojne infrastrukture. Oslonac za veliku vojnu
operaciju. Sada vi{e nikog nema u toj bazi. Ona je potpuno iseqe-
na, ostali su samo prazni objekti. To }e se desiti i sa „Bondsti-
lom”. Jedno vreme je izgledalo kao da postoji osovina ameri~kog
vojnog prisustva, koja se za neke paranoi~ne, ksenofobne srpske te-
oreti~are svodila na trajnu mr`wu prema Srbima. Sve je izgleda-
lo kao stvarawe kaveza, sa bazom „Ta{ar” na jugu Ma|arske, uz
„Orao” i „Bondstil”, zatvarawe osovine koja }e stalno da dr`i
Srbiju pod pritiskom. Sada smo ostali bez ~itave te konstrukcije.

Bez teorije zavere i velikog neprijateqa. A da li u toj kon-
stelaciji postoje naznake ponovnog gra|ewa bipolarnog
sveta? Raketni {titovi su nalik na moderniju verziju trke
u naoru`awu, koja je nekada bila jedna od bitnih oznaka
bipolarnosti.
– Rusija nastoji da za{titi svoj interes. Ona ima pravo na to,

veoma brzo napreduje, ali mislim da tu ne postoji potencijal koji
}e obnoviti onakav svet u kakvom smo nekada `iveli. Istorija se,
ipak, ne mo`e ponoviti u tako kratkim vremenskim razmacima. Bu-
du}i svet }e biti mnogo slo`eniji. ^ini}e ga nekoliko ozbiqnih si-
la, koje }e u skladu sa svojim interesima mewati saveze, a koje }e
morati da ponude izuzetno visok nivo me|usobnog razumevawa da
bi izbegle konflikt. Takav bi konflikt u ovakvim odnosima bio ubi-
stveniji od scenarija bipolarnog sveta. 

Koje je, uslovno re~eno, „oru`je” opstanka u takvom svetu?
– U takvoj situaciji obave{tajni rad, informacije i analize

postaju sve dragoceniji resursi. Ako to ne shvatimo, ima}emo veli-
ki problem. Duboko sam protiv ideje o integraciji Obave{tajne i
Bezbednosne agencije. Obave{tajni rad je sada zna~ajniji nego ika-
da. A sve to, naro~ito u situaciji malih zemaqa, kao {to je Srbija.
Mi nemamo druge resurse, mi mo`emo da opstanemo samo uz
pomo} dobrih i blagovremenih informacija. Ne postoji
nijedna forma materijalnog resursa kojom Srbija mo`e
da za{titi svoj bezbednosni interes. Samo informaci-
jom, samo spoznajom o realnim tokovima i poku{ajem da se
prona|e pravo re{ewe, prava kombinacija savezni-
{tva, usledi}e pravi niz politi~kih i diplomatskih
poteza koji }e nam u datom trenutku omogu}iti da
afirmi{emo svoj interes. 

Mi smo ve} u toku integracije.
– Da, i ona nam znatno pove}ava resurs.

Ali na{ problem je na{ problem. Mi smo ti
koji svesno zanemaruju neke va`ne komponente
na{eg odbrambenog sistema. Potpunom margi-
nalizacijom obave{tajnog rada pona{amo se
emocionalno. Razumem da su dr`ava, vojska i po-
litika `enskog roda. Ali to nije odre|ewe za vo-
lim ili ne volim Nato. Problem je samo u tome na
koji na~in }emo stvoriti dugoro~ni plan afirma-
cije na{ih nacionalnih interesa unutar toga. Sve
ostalo je postupawe po inerciji. Ako grubo pode-
limo srpski politi~ki `ivot na dva pravca: za
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Sada je moramo stvoriti. Naravno, pro-
blem je kako stvoriti preko no}i ne{to
{to smo zanemarili od 1991. godine. Ima-
li smo ~itave generacije oficira i podo-
ficira koji su odrastali u nevreme, bez
kontakata sa spoqnim svetom, bez mogu}no-
sti za pore|ewa. Ti qudi su `iveli u siro-
ma{tvu intelektualnog ambijenta, bez lite-
rature, informacija. Problem tehni~ke
opremqenosti tako|e je nesporan. Ukoliko
bi se sada i na{la sredstva za najsavre-
menije ure|aje, problem bi bio kako savla-
dati tehnolo{ki jaz. Iskustva zemaqa u
tranziciji pokazala su da to nije nimalo
naivno. Sada je glavna bitka, u stvari, na
nivou spoznaje da li organizacija koja je
stvorena i realno mo`e da se pretvori u
svrsishodnu i, kada su mogu}nosti u pita-
wu, predvidivu vojnu organizaciju. 

Koji je najva`niji potez u tom pravcu?
– Obrazovawe, i {to vi{e kurseva.

Mora postojati veliki pritisak stalnog
usavr{avawa, uobi~ajen u vojskama Zapa-
da. Pristup odnosu oficira i podoficira
tako|e je va`no pitawe. Podoficir je tu
nosilac izvr{ne du`nosti, a oficir – me-
naxer. To treba dobro prepoznati, posve-
titi pa`wu podoficirima i ne libiti se
da kopiramo bilo koje re{ewe, ~ak se vra-
titi i nekim dobrim starim vrednostima
srpske vojske. Apsurdno, mi smo u ta neka
davna vremena imali mnogo boqe profi-
lisanog podoficira nego danas. Vodnik vo-
da je u staroj srpskoj vojsci bio autoritet, ~ovek koji je mladog ofi-
cira na po~etku karijere pripremao za ono {to ga ~eka. Polazna
baza za to nije najboqa. Oslawamo se na kadar koji je stvoren u
vreme krize, tako da }e selekcija biti zaista o{tra. 

Zanimqivo je pogledati i kako je Vojska u ovo novije vreme
razre{avala svoj odnos prema javnosti. Na ovom na{em
prostoru, istorijski gledano, vojska je bila va`na u vreme
ratova, zaboravqana u vreme mira, a ponekad optu`ivana
zarad ve~ite nesposobnosti politike da iskoristi neke
vojni~ke pobede. 
– Ta pri~a je veoma bolna. Jedna od najslabijih ta~aka srp-

skog dru{tva jeste upravo na~in na koji se oblikuje javno mwewe.
Taj prostor je, sa jedne strane, prepu{ten politikantskoj manipu-
laciji, sa druge strane je tako|e vidqiv vrlo sna`an pritisak ko-
mercijalnog i stihijnog. Neke informacije oblikuje ne vrednosno
uverewe medija, ve} potreba da se tog dana proda novina. Vojsci
je veoma te{ko da sve to amortizuje. Mediji su pre za to da objave
stvari koje su najneprijatnije u vosci, kao {to su pogibije vojnika,
afere, doga|aji koji su je optere}ivali prethodnih godina. Veliki
je problem kako se suo~iti sa unapred zadatim negativnim stavom
javnosti. Vojska je stalno koristila prou~avawa javnog mwewa ko-
ja su ukazivala na to da narod ima poverewe u tu instituciju. Me-
|utim, Srbi su skloni preuveli~avawu afera, rado konzumiraju
takve sadr`aje i to u kombinaciji sa mitomanijom. Primer gde je
sve to eksplodiralo jeste slu~aj „Top~ider”. U situaciji kada je
trebalo prepustiti sve profesionalcima, oblikovawe stava jav-
nosti bilo je prepu{teno emocijama, koje su mediji svesno pothra-
wivali.  Tako je zatvorena spirala koju vojska nije mogla da pre-
se~e, niti je to wen posao, ali je ta afera pokazala koliko javno
mwewe mo`e da bude labilno prema vojsci i koliko }e vojska u
budu}nosti morati da promeni odnos prema medijima. 

U kom smislu?
– ^iwewem mnogih inteligentnih poteza u komunikaciji sa jav-

no{}u, gde jedan slu~aj nikako ne sme da detonira tu medijsku bombu
i sru{i sve u~iweno. Strani primeri integracije izme|u civilnog

dru{tva i vojske  dobri su za analizu. Kada
gledate pres-kliping zapadnih oru`anih si-
la, prvo {to uo~ite jeste da postoji masa
li~nih informacija, naizgled marginalnih,
kojih kod nas nema. To su pri~e o dva brata
koja su zajedno u jedinici, prestanku vojne
karijere,  ~itavom redosledu qudi koji ima-
ju ime i prezime. Izbacivawe nekih aviona
iz naoru`awa neke armije jeste povod da
se pozovu novinari. To je, u stvari, gomila
sitnih doga|aja iz `ivota vojske, kojima
svakog dana treba potvr|ivati vezu vojske i
dru{tva, preko medija. Tako se korak po ko-
rak stvara ambijent u kome vojska postoji
kao relativno zatvorena ustanova, ali
uvek ima i ime i prezime pred javno{}u.
Vojska mora da organizuje mnogo vi{e tako-
zvanih „otvorenih dana” za posete kasar-
nama, aero-mitinge. Treba uputiti javni po-
ziv nekim novim klincima, koji }e sutra vo-
leti vojsku i da do|u u kasarne, da vide tenk
u`ivo, helikoptere na aerodromu... 

Posle devalvacije mnogih vrednosti,
{ta je to u {ta Vi uspevate da verujete?
– Verujem u profesionalizam. Ja sam

Kraji{nik. Kao Srbin koji je `iveo u jed-
nom hrvatskom gradu, bolno sam pre`iveo
sve {to se de{avalo, zakqu~no sa „Olu-
jom”. Proveo sam mnogo vremena u Krajini
i Republici Srpskoj tokom rata, i kada sam
se pojavio u Beogradu posle svega toga,
imao sam veliki problem kako da sredim

emocije, bes koji je bio logi~na posledica pre`ivqenog. Kako da se
odredim. Odgovor na ta pitawa prona{ao sam u potpunoj posve}e-
nosti profesiji, idejama u koje verujem. Abilo kada i bilo gde spre-
man sam da izvr{im svako nare|ewe kao vojni obveznik, {to mi
najvi{e nedostaje kod drugih qudi ovde, koji samo deklarativno
ostaju u tom uverewu.

[ta je to za {ta se danas vredi boriti? Ratovali smo za
kraqa, otaxbinu, veru, uverewa...
– Veliko je isku{ewe stvoriti novi sistem vrednosti u kompro-

mitovanoj ideji patriotizma. Mislim da nas je sna{lo prokletstvo
Veslija Klarka, koji je rekao da }emo, ako ovako nastavimo, zabora-
viti vojnu profesiju. Mi smo devedesetih uspeli da u~inimo ono isto
{to i Italijani sa svojim silnim gra|anskim ratovima – otupeli
smo o{tricu, otupeli smo ideju patriotizma, stvarnu snagu morala.
Pitawe je kako qude vratiti ka izvornoj snazi tih vrednosti, koje
bar u skorije vreme ne}e biti onakve kakve smo znali. Sa 35 godina,
koliko imam, ~ak i ja imam istorijsko pam}ewe u kome vreme delim
na pre i posle. To je bitka koju je te{ko dobiti, profesionalizaci-
jom bar ne{to mo`emo da nadoknadimo. Onda bi vojska kao esnaf
stvarala sistem vrednosti, sama za sebe. Tako se stvara lojalnost
grupi, a to je lojalnost koja je mo}nija od svakog naivnog patrioti-
zma. Istorija vojnog organizovawa svedo~i da ste pre svega lojalni
~oveku pored sebe, sa kojim imate posebnu vezu pripadnosti istoj je-
dinici, istom sistemu vrednosti. Zato vojska te`i{te i treba da
prebaci na stvarawe kulta jedinica, odanosti organizaciji. To je
ulagawe koje }e uvek da se vrati u najboqem mogu}em obliku.

Koliki je prostor za nacionalno utemeqewe u integrativ-
nim procesima o kojima govorimo?
– Demarkaciona linija je potpuno jasna. Ona je svedena na

qude koji ose}aju da su pripadnici istog. Ta~ka ide do nivoa pre-
poznavawa u prvom licu mno`ine. Mi je definicija kojom posta-
vqamo razliku. To Mi je va`no. Onda dolaze Oni sa kojima uspo-
stavqamo fluid, uvek imaju}i u vidu {ta je to {to Mi `elimo i mo-
`emo da u~inimo. 
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Potpunom marginalizacijom obave-
{tajnog rada pona{amo se emocio-
nalno. Razumem da su dr`ava, vojska
i politika `enskog roda. Ali to ni-
je odre|ewe za volim ili ne volim
Nato. Problem je samo u tome na ko-
ji na~in }emo stvoriti dugoro~ni
plan afirmacije na{ih nacional-
nih interesa unutar toga. Sve osta-
lo je postupawe po inerciji.

Na{ balkanski izraz je malo druga-
~iji. U{li smo u sebi~nu fazu u ko-
joj ne spoznajemo na{u realnu ta~-
ku. Mi jo{ imamo qude koji misle da
mo`emo da se poigravamo sa vred-
nostima bipolarnog sveta, da po-
stoji nekakva {ansa tre}eg puta. Ne
uvi|amo koliko smo, zapravo, u sve-
mu tome marginalizovani.

U ovom trenutku oblikuju se novi od-
nosi, koji }e do kraja na{eg veka od-
rediti prostor na kome `ivimo. Taj
proces se naj~e{}e odvija na ta~ka-
ma koje nisu glavne vesti u medijima.


